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Miljö- och hälsoskyddsnämnden Utdrag ur protokoll, fört vid 

sammanträde 2020-09-22, § 8 

 

   
 

 Tid Tisdagen den 22 september 2020 kl. 17.00 – 17.25 
   

 Plats Oscarssalen, Piperska Muren 
   

 Justering Torsdagen den 1 oktober 2020, §§ 1-6, 8-9, 13-17 

  

 Omedelbart justerade paragrafer 

 Justering Tisdagen den 22 september 2020, §§ 7, 10-12 

  

 

Katarina Luhr Karin Lekberg 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Katarina Luhr (MP) ordföranden  
Karin Lekberg (S) vice ordföranden  
 
Torbjörn Erbe (M)   
Fritz Lennaárd (M) §§ 1-11, 13-17 
Jonas Nilsson (M)   
Christoffer Jönsson (L)   
Gunnar Caperius (C)   
Jakob Sahlin (S)   
Deniz Butros (V)   
Rose-Marie Rooth (V)   
Anton Clarholm (SD)   

 

 Tjänstgörande ersättare: 
Per Hagwall (M) för Alexandra Grimfors (M)  
Joel Tekle-Georgis (S) för Felix Antman Debels (S) 
Sofia Tahko (KD) § 12 för Fritz Lennaárd 

 

 Ersättare 
Torbjörn Ebérus (M) 
Maja Boström (C) 
Sofia Tahko (KD) §§ 1-11, 13-17 
Heidi Lampinen (S) 
Maria Mustonen (V) 
Tapani Juntunen (SD) 

 

 
Tjänstemän: 

 Förvaltningschefen Anna Hadenius, Åse Geschwind, Sara Högne, Gustav 

Landahl, Emily Tjäder och personalföreträdaren Luis Lopez §§ 1-15. 
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 § 8 
Projektrapport - Buller från fasta installationer i förskolor 
2016-2020 
Dnr 2020-10401 
 
Beslut 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 

förslag: 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner förvaltningens 

rapport. 

 

2 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att överlämna 

förvaltningens rapport till samtliga stadsdelsnämnder och dess 

förskoleavdelningar samt till Skolfastigheter i Stockholm AB 

(SISAB).  

 
Handlingar i ärendet 

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande från den 31 augusti 2020. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Nämnden föreslår (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Katarina Luhr (MP) finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Ordföranden Katarina Luhr (MP), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 

Christoffer Jönsson (L) och Gunnar Caperius (C) lämnar särskilt 

uttalande enligt följande: 

 

Av de 335 förskolor som miljöförvaltningen tillsynat 2016-

2020 var det endast 10% som klarade Folkhälsomyndighetens 

riktvärden för inomhusbuller. Det ser vår grönblåa majoritet 

allvarligt på. 

 

Dålig luftkvalitet och buller påverkar människans 

allmäntillstånd och eftersom barn och unga tillbringar många 

timmar i skolan varje dag är det extra viktigt med en bra 

inomhusmiljö på skolor och förskolor.  

 

Miljöförvaltningens tillsyn är ett viktigt led i arbetet att 

upptäcka och åtgärda brister i inomhusmiljön i skolan. För att 

få ett bra systematiskt, löpande och förebyggande arbete krävs 

även en väl fungerande egenkontroll på skolorna. För att 

sedan åtgärda de identifierade bristerna är god samverkan 
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mellan fastighetsägaren och skol- eller 

förskoleverksamheterna viktigt. Detta gäller i synnerhet de 

äldre skol- och förskolebyggnaderna i staden, eftersom kraven 

på ventilation har ökat över tid samtidigt som att dessa 

byggnader ofta även är mindre energieffektiva.  

 

Här vill vi poängtera att åtgärder som förbättrar 

inomhusmiljön, såsom luftvärmeväxling, rätt inställda 

ventilationssystem och rätt inomhustemperatur även 

möjliggör synergieffekter såsom effektivisering av 

energianvändningen och dämpning av bullernivån där man 

samtidigt skulle minska både effekt- och energibehov. Med 

smart utformad styrning av el, värme, ventilation och system 

som följer upp detta skulle flera problem kunna få en 

sammanhållen lösning. Därför ser vi det som särskilt 

angeläget att stärka arbetet med inomhusmiljön i stadens 

förskolor och skolor. 

 

Vice ordföranden Karin Lekberg m.fl. (S) lämnar särskilt uttalande 

enligt följande: 

 

Miljöförvaltningen startade förra mandatperioden projektet 

Buller från fasta installationer i förskolor. Totalt har 335 

förskolor från samtliga stadsdelar ingått i projektet åren 2016-

2020. Projektets syfte har varit att fokusera på den vanligaste 

anmärkningen som följs upp i miljöförvaltningens riktade 

tillsyn av förskolor, nämligen buller. 

 

Projektet visar att bullernivåerna i de inspekterade 

verksamheterna i mycket stor utsträckning överskrider 

Folkhälsomyndighetens allmänna råd om buller inomhus. 

Endast 10 procent av de inspekterade verksamheterna klarade 

riktvärdena gällande buller. 

 

Buller och höga ljudnivåer i förskolemiljö är sällan skadligt 

för hörseln men bullerexponeringen har betydelse för hälsan, 

livskvaliteten och inlärningen. Barn som utsätts för buller i 

förskolan kan få sämre läs-, inlärnings-, koncentrations- och 

problemlösningsförmåga. Bullret har också en tröttande effekt 

som påverkar barn mer än vuxna. I synnerhet påverkas barn 

med hörselnedsättning och barn med annat modersmål än det 

som talas i verksamheten. Att så stor andel som 90 procent av 

förskolorna låg över riktvärdena för buller är allvarligt.  

 

Miljöförvaltningens bedömning är att höga ljudnivåer 

huvudsakligen kommer från ventilationsanläggningar. Det är 

fastighetsägaren som har den faktiska och rättsliga rådigheten 

att vidta åtgärder i byggnaden och dess ventilation. Det är 
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glädjande att projektet lett till att samarbetet mellan stadens 

skolfastighetsbolag SISAB och miljöförvaltningen är mycket 

bra och att SISAB har förbättrat sina rutiner för 

genomförande av bullerreducerande åtgärder. Projektet är ett 

lyckat exempel på hur tillsynsarbete kan kompletteras med 

proaktivt arbete för att åstadkomma förbättringar. 

 

Lärdomar från detta projekt bör därför tas med även gällande 

buller i skollokaler. Vi socialdemokrater har tidigare påtalat 

att tillsynsarbetet behöver kompletteras med proaktivt arbete 

även för skollokaler. 

 

Miljöförvaltningen skriver i rapporten att ett fortsatt arbete är 

nödvändigt för att en sund inomhusmiljö för förskolebarn ska 

kunna uppnås. Ljudmiljön i Stockholms förskolor behöver 

förbättras och arbetet behöver fortsätta. Miljöförvaltningen 

bedömer därför att fortsatt tillsyn inom området är viktig och 

nödvändig, men att även informationsinsatser och ett utökat 

samarbete med förskoleverksamheter och fastighetsägare 

behövs. Vi håller med om detta och förväntar oss att 

förvaltningen får de medel och förutsättningar som krävs för 

att fortsätta både tillsynsarbetet och det proaktiva arbetet med 

inomhusmiljön i både förskolor och skolor. 

 

Deniz Butros m.fl. (V) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 

 

Vänsterpartiet uppskattar den ambitiösa inspektionen och 

uppföljningen av nämnden men vill ytterligare utveckla 

uppföljningen med anledning av det nedslående resultatet av 

mätningarna, trots en del förbättringar sedan förra 

redovisningen som anges i rapporten. 

 

Det viktiga arbetet med att kontinuerligt bullerbevaka och 

bullersanera en modern stadsmiljö siktar mot en mer human 

vardag för våra yngsta stockholmsbor. 

Barn är i sin mest intensiva utveckling den tid de tillbringar 

på förskolor och fritidshem. Arbetsmiljön för de vuxna 

bevakas via ett skyddsombud. Barnen har tjänstemän och 

politiker som gör sitt jobb och sköter sina uppdrag baserat på 

anmälningar och den bästa kunskapen de kan inhämta. När 

det gäller barns utveckling i bullriga miljöer mot bakgrund av 

det mätresultat som redovisas, är det nödvändigt att den som 

bär ansvaret att åtgärda blir informerad och att åtgärder vidtas 

snabbt. 

Kommer buller från forcerade ventilationssystem, ska 

fastighetsförvaltare även dimensionera ventilation efter 

barngruppers storlek och personalen. Barngruppers storlek är 

inte denna nämnds ansvar, men att tillhandahålla 
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ändamålsenliga inomhusmiljöer för målgruppen som deras 

skyddsombud, är ett kärnuppdrag. 

Svårigheterna med uppföljning ligger i att verksamheten äger 

rum i lokalerna vid förskolor under långa arbetsdagar. Det 

finns därför skäl att tidsätta uppföljningar i högre grad, där 

åtgärder måste ske. 

Barns hälsa i fokus med personalens ska tas på större allvar i 

en växande storstad där det finns relativt enkla åtgärder att 

göra för en bättre vardagsmiljö. Det är en hög standard som 

måste efterlevas och förvaltningen ska ha erforderliga resurser 

till detta. 

 
Ersättaryttrande 

Sofia Tahko (KD) instämmer i särskilt uttalande från ordföranden 

Katarina Luhr m.fl., Torbjörn Erbe m.fl. (M), Christoffer Jönsson 

(L) och Gunnar Caperius (C). 

 

 

 Vid protokollet 

 Åse Geschwind 
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